
“Aºteptãm îmbunãtãþirea calitãþii
iluminatului public ºi încurajarea

investiþiilor”
(Interviu cu Eugen Scheuºan,

directorul general al Electromagnetica)

Parlamentarii pregãtesc modificarea Legii iluminatului public

Reporter: Ce lacune are legisla-
þia din domeniul iluminatului pu-
blic?

Eugen Scheuºan: Cadrul legal
actual este lipsit de coerenþã ºi
unitate. Semnalez, de exemplu,
ambiguitatea sau chiar absen-
þa rãspunderii legate de
calitatea iluminatu-
lui public, de im-
plicaþiile pe care
i luminatul le
poate avea asu-
pra sãnãtãþii, si-
guranþei ºi securi-
tãþii cetãþenilor. O
altã lacunã a legisla-
þiei este lipsa criteriilor
de eficienþã, care ar trebui respec-
tate de orice nou proiect de ilumi-
nat public.

Reporter: Ce obstacole pune ac-
tuala lege în calea dezvoltãrii in-
dustriei autohtone din sectorul
iluminatului?

Eugen Scheuºan: Industria au-
tohtonã este bine reprezentatã pe
sectorul corpurilor ºi sistemelor de
iluminat cu LED, în timp ce lãmpile
cu descãrcare în gaze provin exclu-
siv din import. Pentru o competiþie
loialã în domeniul soluþiilor de ilu-

minat ar trebui ca sistemul de
achiziþii publice sã fie adaptat co-
respunzãtor progresului tehnolo-
gic actual. Primul criteriu în achizi-
þii este, desigur, funcþionalitatea
sistemului de iluminat. În al doilea
rând, este foarte important ca eva-

luarea soluþiilor de iluminat
sã nu se facã exclusiv pe

baza preþului de achi-
ziþie, ci pe baza ran-
damentului investi-
þiei. Mã refer la in-
troducerea unei me-

todologii de calcul
care sã þinã cont atât

de preþul iniþial de achi-
ziþie, cât ºi de costurile

operaþionale pe durata limitã de
funcþionare, aºa-numitul cost total
de deþinere. Tehnologia de ilumi-
nat cu LED este, din acest punct de
vedere, net superioarã, datoritã
duratei mari de funcþionare ºi efi-
cienþei energetice.

Reporter: Ce propuneri au fãcut
ºi ce propuneri urmeazã sã facã
societãþile româneºti producãtoa-
re de corpuri de iluminat, în ca-
drul dezbaterii proiectului de mo-
dificare a legislaþiei de profil?

Eugen Scheuºan: Sunt multe lu-
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Un proiect de lege care vizeazã mo-
dificarea reglementãrilor din dome-
niul iluminatului public se aflã în

dezbatere, deputaþii intenþionând sã
îl aprobe pânã la sfârºitul sesiunii
parlamentare.

Companiile care produc corpuri de
iluminat vor sã se facã auzite în ca-
drul acestei dezbateri, iar propune-
rile lor sã fie luate în seamã de cãtre
legiuitori.
Eugen Scheuºan, directorul general
al Electromagnetica, a declarat: “Se
spune cã avem o piaþã liberã. Piaþa
de iluminat este atât de liberã cã
este aproape ca o junglã. (...) Cred cã
este momentul sã înþelegem necesi-
tatea acestei uniri, pentru cã, altfel,
legislatorii, piaþa, factorii de decizie
nu ne vor lua în considerare. (...)

Acum se iau decizii foarte importan-
te, urmând sã fie aprobatã Legea ilu-
minatului public. Aceasta ar putea
avea unele prevederi mai generoase
pentru producãtorii români. (...) În
perioada imediat urmãtoare, princi-
pala noastrã sarcinã va fi sã ne fa-
cem auzitã vocea ºi nicio decizie
care ne priveºte sã nu mai fie luatã
fãrã sã fim consultaþi”.
Domnul Scheuºan ne-a vorbit, în ca-
drul unui interviu, despre lacunele
legislaþiei din domeniu ºi despre
aºteptãrile industriei de profil.

"Din
economia realizatã

la factura de energie,
compania de tip

ESCO poate achita
costul finanþãrii, iar

diferenþa rãmasã
devine profit."



cruri de luat în calcul pentru bunul
mers al iluminatului în România.
Trebuie revizuite prevederi din le-
gislaþia primarã ºi secundarã din
mai multe domenii, cum ar fi admi-
nistraþia localã, eficienþa energeti-
cã, concurenþa, protecþia mediului
etc. O modalitate de modernizare
a sistemelor de iluminat public,
fãrã cheltuieli bugetare suplimen-
tare, ar fi acordarea posibilitãþii de
încheiere de parteneriate bazate
pe interese de afaceri cu societãþi
de tip ESCO (energy savings com-
pany) de cãtre municipalitãþi.
Companiile de tip ESCO au capaci-
tatea sã implementeze ºi sã finan-
þeze proiecte de îmbunãtãþire a
eficienþei energetice, al cãror ran-
dament îl garanteazã, în schimbul
plãþii de cãtre client al costului cu-
rent al facturii de energie sau al
unei mari pãrþi din aceasta. Din
economia realizatã la factura de
energie, compania de tip ESCO
poate achita costul finanþãrii, iar
diferenþa rãmasã devine profit.

Reporter: Ce aºteptaþi de la noi-
le reglementãri?

E ug e n S c h e uº a n : Pe scurt ,
aºteptãm îmbunãtãþirea calitãþii
iluminatului public, încurajarea in-
vestiiþiilor în acest domeniu, for-
marea unui numãr mai mare de
specialiºti ºi susþinerea economiei
locale prin asigurarea unui mediu
de concurenþã loialã.

Industria de iluminat are nevoie
de stabilirea unor standarde ºi
orientãri, angajare în inovare, dez-
voltare durabilã, calitate ºi leader-
ship. De asemenea, este nevoie de
o dedicare cãtre promovarea prac-
ticilor de iluminat eficiente, în be-
neficiul mediului , confortului
uman, al sãnãtãþii ºi siguranþei con-
sumatorilor.
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IULIAN IANCU:

“Cadrul actual al legislaþiei iluminatului
public nu este complet ºi unitar”
În legislaþia actualã nu sunt introduse aspecte de natu-
ra protejãrii sãnãtãþii ºi siguranþei oamenilor, referitoa-
re la calitatea iluminatului public, aspectul arhitectural
ºi cel publicitar, existând situaþii în care inclusiv trafi-
cul rutier este influenþat în mod negativ de iluminatul
publicitar, ne-a declarat Iulian Iancu, preºedintele Co-
misiei pentru Industrii ºi Servicii din Camera
Deputaþilor.
Potrivit domniei sale, cadrul actual al legislaþiei primare
ºi secundare nu este complet ºi unitar, neexistând cri-
terii clare ºi obligatorii de eficienþã, pentru care sã fie
respectate de noile proiecte de iluminat.
Noua lege urmãreºte stimularea concurenþei loiale în
domeniul contractãrii proiectelor de iluminat, adaptatã
noilor evoluþii tehnologice, ne-a spus domnul Iancu, pre-
cizând: “O componentã importantã în noul cadru legisla-
tiv al iluminatului este respectarea conformitãþii corpu-
rilor ºi sistemelor de iluminat, precum ºi modalitatea de
evaluare a soluþiilor de iluminat propuse. Evaluarea
unui sistem de iluminat ce utilizeazã cele mai noi ºi efi-
ciente echipamente trebuie fãcutã ºi pe criterii de re-
ducere a costurilor operaþionale pe întreaga duratã de
funcþionare, în baza randamentului investiþiei, nu numai
pe criteriul preþului cel mai scãzut”.
Reprezentanþii societãþilor româneºti producãtoare de
corpuri de iluminat au venit cu propuneri de revizuire -
atât a prevederilor din legislaþia primarã ºi secundarã în
domeniul iluminatului, cât ºi a altor domenii, cum ar fi
administraþia localã, achiziþiile publice, eficienþa energe-
ticã, protecþia mediului etc., potrivit deputatului.
“O modalitate de modernizare a sistemelor de iluminat
public, fãrã cheltuieli bugetare suplimentare, ar fi acor-
darea a posibilitãþii de a încheia parteneriate bazate pe
interese de afaceri cu societãþi de tip ESCO (energy ser-
vices company) de cãtre municipalitãþi”, opineazã Iulian
Iancu, explicând: “În primul rând, trebuie modificat Co-
dul Fiscal, ca sã poatã fi încheiate contracte de tip ESCO
(cu firmele ce oferã servicii de eficienþã energeticã), care
sã permitã amortizarea unei astfel de investiþii pe o pe-
rioadã definitã, în rate egale lunare, prin factura de ener-
gie. Când vrei sã promovezi un contract ESCO, deºi este
prevãzut în Directiva Europenã ºi are prevedere în legi-
slaþia naþionalã, nu poþi sã îl închei. Prima noastrã acþiu-
ne este legatã de introducerea în Codul Fiscal, ca sã exi-
ste pârghia legalã de încheiere a contractelor. A doua

este cea de realizare a posibilitãþii de promovare a
acestor contracte, printr-o susþinere la nivel naþional”.
Modificarea vizatã prevede funcþionarea companiilor
ESCO (Energy Services Company), în sensul facilitãrii
plãþilor în rate egale, eºalonate pentru o perioadã mare
de timp, respectiv ºapte ani sau zece ani.
În prezent, Legea 121/2014, prin Planul Naþional de Acþiu-
ne în Eficienþã Energeticã, prevede reducerea cu 20% a
consumului de energie pânã în anul 2020, iar potenþialul
de reducere cel mai mare îl reprezintã iluminatul.
Iulian Iancu apreciazã cã aceste þinte pot fi îndeplinite,
întrucât avem cel mai important potenþial de reducere,
beneficiind ºi de cea mai mare intensitate energeticã
(consum de energie/unitatea de PIB) din UE, dupã
Bulgaria.
“Pierdem circa 4 miliarde euro în fiecare an numai prin
funcþionarea ineficientã a SEN pe întreg lanþul de la pro-
ducãtor pânã la consumatorul final. Aºadar, avem cele
mai mari ºanse sã construim programe pe tipuri de con-
sumatori, de la cel casnic pânã la marii consumatori in-
dustriali, respectiv de la clãdiri pânã la sisteme de ilumi-
nat”, ne-a spus domnia sa.
În prezent, iluminatul reprezintã 14% din producþia de
energie electricã din þara noastrã.
Referitor la stadiul în care se aflã proiectul de modificare
a legislaþiei din domeniu, pânã acum a fost numit grupul
de raportori pentru noua lege a iluminatului public,
urmând sã aibã loc discuþii aplicate pe articolele de lege.
Din acest grup de raportori fac parte specialiºti în dome-
niul iluminatului, profesori universitari, membrii asocia-
þiilor profesionale în domeniu ºi reprezentanþi ai socie-
tãþilor româneºti producãtoare de corpuri de iluminat.
Potrivit estimãrilor, noua lege a iluminatului ar trebui sã
fie gata în luna decembrie 2015.
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